
  

 

ZNMK 
 
Jrg 25 nr 1 voorjaar 2018 ZAANSE NATUUR & MILIEU KRANT 

Uitgave van de Zaanse Natuur en Milieu Organisaties 

Wees eerlijk over 
vliegen! 

Invasieve exoten 

A8-A9 

 

30 is het nieuwe 50 

Achteruitgang 
landschap 

De Kooiakkers 

ZEK warmtescans 
en zonnedak 

Bomen 
Monnickendamstr 



 

Voorjaar 

De verkiezingen liggen net achter ons 

en de stemmen zijn geteld. De uitslagen 

en dus de zetelverdelingen zijn bekend. 

Nu afwachten wat voor verbindingen 

worden gelegd of welke ‘vier- en vijfjes’ 

er gesmeed gaan worden in de raad 

van Zaanstad maar ook in de diverse 

raden om ons heen. Alle raden bestaan 

voortaan uit een zeer versplinterd 

geheel. En dat wordt bepalend voor wat 

er de komende vier jaar op de agenda’s 

komt te staan. Die keuzes zijn belangrijk 

voor natuur en milieu en voor zaken als 

verantwoorde bebouwing, 

waterbeheersing en groenonderhoud, 

ook voor het tegengaan van hittestress 

en de (lucht)kwaliteit van het binnen- en 

buitengebied, om maar wat te noemen.  

Het steeds meer afsplitsen van allerlei 

mensen die als ‘eenpitters’ in de raden 

komen te zitten, zorgt voor een 

onrustiger vergadercultuur, helaas. 

Want in je eentje de ballen op allerlei 

terreinen hoog te moeten houden valt 

echt niet mee. Een partij met een 

afvaardiging van meerdere personen 

kan weliswaar de aandacht verdelen 

maar ik vrees dat we het als natuur- en 

milieugroepen met deze partijen ook 

drukker krijgen om hen bij de les te 

houden. We zullen zelf vooral meer 

ongevraagd advies moeten gaan geven.  

Het SAMEN doen wordt er niet 

gemakkelijker op. 

Toch hoop ik dat er binnen die raden 

voldoende mensen zijn die juist een 

gezond milieu en natuurbehoud 

nastreven, en naast hun eigen ‘vaste’ 

punten verder willen kijken, want dan 

alleen kunnen we tot een gezonde, 

gezellige en duurzame stad en een 

duurzame omgeving komen. 

 

Deze krant komt ook bij de nieuwe 

partijen op het secretariaat in de bus, 

dus bij deze de aanbeveling om bij 

vragen rond natuur, milieu en 

duurzaamheid ook een beroep te doen 

op de kennis en kunde van de Zaanse 

groene organisaties (alle 

vertegenwoordigd in het Zaans Natuur 

en Milieu Overleg) (Dit was de STER tot 

zover).  

En daarbij ook maar hopen dat de 

grijpgrage vingers van de overkant – 

lees: de Amsterdamse kant - van het 

Noordzeekanaal ook nog even 

misgrijpen. Want de ruimtehonger is 

daar enorm, en, trouwens, hier zijn ook 

mensen die iets willen meepakken en 

dan vooral ten koste van het Zaanse 

groen en de kwaliteit van leven in de 

Zaanstreek.  

Genoeg weer hierover, we moeten 

gewoon geduld oefenen en volhouden.  

 

Tot dan - hier weer een krant met een 

aantal lezenswaardige artikelen.  

Met het doel het groen te ondersteunen: 

een artikel over het nut van bijvoorbeeld 

sedumdaken. In andere steden worden 

er al richtlijnen hieromtrent door de 

gemeente gegeven. Zaak dat hier ook 

te doen. Platte zwarte daken genoeg in 

onze streek - en die verhogen nu de 

temperatuur in de stad behoorlijk. Dat 

nodigt uit tot beplanten. We hopen als 

KMZ binnenkort een folder gereed te 

hebben over het verkrijgen van meer 

groen in de dagelijkse omgeving.  

Tips en trucs voor ‘Meer groen, zelf 

DOEN!’ zijn te vinden in de bijlage.  

Gebruik de folder goed en als u nog 

meer van deze folders wilt op onze site 

staat de PDF, kunt u ze zelf nog 

uitprinten. Als u daar de mogelijkheid 

niet voor hebt, dan belt u naar KMZ en 

printen wij voor u, en haalt u de folder 

af. 

Wordt het nog groener in de Zaanstreek 

en niet alleen maar door het geijkte 

Zaansgroen? Dan ook met: de 

groenbak, meer groenbeheer, een beter 

groenbeleid, dat vastgelegd is in een 

goed groenbeleidsplan (Groen- en 

Waterplan), met behulp van ecologische 

groenbemesters. Zodat we een meer 

groenblijvende stad krijgen. Want het 

groengebied rond Zaanstad vormt zo 

een groengordel tegen de verstening 

die uit het zuiden oprukt.  

 

Groet, tot volgende keer weer. 

Rita Melk 

COLOFON 

De Zaanse Natuur- en Milieukrant is 

een uitgave van het Zaans Natuur- en 

Milieu Overleg (ZNMO). De krant 

verschijnt vier maal per jaar. De 

inhoud van de artikelen geeft niet 

noodzakelijkerwijs de visie van de 

redactie weer. 

In Zaanstad bestaan diverse 

organisaties die zich (ook) inzetten 

voor natuur en milieu. Het ZNMO zorgt 

er voor dat deze afzonderlijke 

organisaties van elkaars activiteiten op 

de hoogte blijven, door periodiek 

overleg en door de uitgave van deze 

Zaanse Natuur- en Milieukrant. Ook 

treedt het ZNMO in voorkomende 

gevallen naar buiten met een 

gezamenlijk standpunt over een 

bepaalde kwestie. 

Lidorganisaties ZNMO 

 Kontakt Milieubeheer Zaanstreek 

6353580 kmz@dds.nl 

 Fietsersbond afd. Zaanstreek 

6176250 sonjapuhl@hotmail.com 

 KNNV Zaanstreek 

c.wouda@gmail.com 

 Belangengroep Nauerna en 

Hart voor Stad 

6871905, j.h.lalk@planet.nl 

 Hengelsport Vereniging Zaanstreek 

6310183, jcldejong@upcmail.nl 

 Milieudefensie Zaanstreek  

06-48363237 

zaanstreek@milieudefensie.nl 

 OBW Ongeschonden Behoud 

Westzijderveld, 075-6167192 

obwsecretariaat@upcmail.nl 

 Open Polders Assendelft 6700267 

openpoldersassendelft@hetnet.nl 

 Staatsbosbeheer Veenweiden 

(Zaanstreek) 6282628 

d.ofman@staatsbosbeheer.nl 

 Vogelbeschermingswacht 

“Zaanstreek” 

www.vogelwachtzaanstreek.nl 

 Wild Beheer Eenheid Zaanstreek 

06-24239997 

wbezaanstreek@xs4all.nl 

 Zaans Natuur en Milieu Centrum 

6312020 info@zaansnatuuren 

milieucentrum.nl 

 Zaanse Energie Koöperatie  

06-33800429  

info@zaanse-energie.nl 

Redactie: Loek Vlaanderen, Rita Melk, 

Elsa Loosjes, Gerrit Jan van der 

Schoor (vormgeving). 

Aan dit nummer werkten verder mee: 

Erna van Gils, Thecla Graas, Kees 

Keijzer, Sonja Puhl,  

 

Deadline volgende krant: 16 aug. 2018 
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ZNMK 

Redactieadres en abonnementen-

administratie: ZNMK, Kleine Tocht 4a 

1507 CB Zaandam 

Telefoon: 6353580 of 6212153 

E-mail: kmz@dds.nl  

Website: www.kmz1971.nl 

Abonnementsprijs € 6,- per jaar. 

Abonnement samen met lidmaatschap 

KMZ €15,- per jaar.  

Bankrekening NL62INGB0002368420 

Milieumeldingen 
Voor milieumeldingen kunt u bellen: 

• Gemeente Zaanstad: 14 075 

• Omgevingsdienst 

Noordzeekanaalgebied 0800 – 

1836 (24/7). Ook kunt u op hun 

site, www.odnzkg.nl, een 

klachtenformulier invullen. 

• Bewoners Aanspreekpunt 

Schiphol (BAS): 020 - 6015555 of 

www.bezoekbas.nl 
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KONTAKT MILIEUBEHEER ZAANSTREEK 

KMZ is in 1970 opgericht. De vereniging heeft tot doel het welzijn te bevorderen door te waken voor  

milieuaantasting en door het milieubeheer in de Zaanstreek te activeren. Dit geldt in de ruimste zin van het  

woord. KMZ zet zich in voor beperkte uitbreiding van Schiphol, voor verstandige ontwikkeling van het  

Noordzeekanaalgebied, voor beperking van de automobiliteit en behoud van het restant Zaanse  

veenweidegebieden. KMZ werkt zo veel mogelijk in samenwerking met verwante organisaties. 

 

 Wees eerlijk over vliegen!  
 

Op 23 maart is in Utrecht een 

symposium gehouden over de ins en 

outs van ‘vliegen’. Organisatoren waren 

de natuur- en milieufederaties van 

Noord-Holland en Overijssel en de 

Stichting Natuur en Milieu. Bezoekers 

kwamen uit alle delen van het land, 

zelfs uit België: uit Brussel. De 

bedoeling was: eerlijke gegevens naar 

buiten brengen over vliegen, over: 

waarom we vliegen, of we zonder 

vliegen zouden kunnen, en wat dan 

prioriteit heeft, over de evenwichtige 

afweging van belangen, over meten en 

berekenen, en het voldoen aan wetten 

om de uitstoot van vervuilende stoffen 

te beperken en toch de internationale 

contacten te behouden.  

 

Verschillende sprekers belichtten 

verschillende onderwerpen, zoals de 

regelgeving op het gebied van geluid en 

de wijze waarop daarmee wordt 

omgegaan, de mogelijkheden van 

compensatie, gezondheidseffecten van 

luchtvaart (slaapverstoring, 

luchtverontreiniging) en de toekomst 

van de luchtvaart, de mogelijkheden 

van schonere en stillere vliegtuigen, en 

ook de behoefte aan vliegen: moeten 

we aan alle eisen en wensen in de 

luchtvaartsector voldoen, of moeten er 

prioriteiten worden gesteld en passen 

op de plaats worden gemaakt? 

De sprekers waren experts. Zodat het 

wel zo moet zijn dat in de 

beleidsbeslissingen hun expertise niet 

genegeerd kan worden. Na de fouten in 

de milieueffectrapportage die door Ir. 

Leon Adegeest bij de beslissing rond 

Lelystad Airport aan het licht werden 

gebracht – waarbij o.a. een te klein 

gebied werd bekeken - zijn er nog meer 

problemen geconstateerd. Klachten 

over de zgn. Alderstafels en de daar 

beperkte inspraak voor omwonenden 

zijn bekend. Alles wijst op het naar 

voren halen van het economisch belang 

van de luchthaven Schiphol en van 

vliegen in het algemeen. Al jaren 

trouwens. En het is de vraag hoe lang 

die visie nog kan gelden. 

 

Je zou zelfs kunnen zeggen dat er 

sprake is van een tunnelvisie: vliegen 

moet! Maar die opvatting is niet uit niets 

ontstaan. Vlak na de Tweede 

Wereldoorlog heeft men zich 

gerealiseerd dat door de internationale 

contacten die het gevolg zijn van een 

veel betere bereikbaarheid van grotere 

delen van de wereld ervoor gezorgd is 

dat die wereld ‘kleiner’ is geworden. Dat 

zou de vrede ten goede komen. Maar 

de wereld is daarmee niet alleen kleiner 

geworden maar ook kostbaarder. 

Vervuiling als gevolg van menselijk 

gedrag heeft zijn negatief effect op die 

kleine wereld.  

Technische mogelijkheden voor 

vliegtuigen zijn daarom zorgvuldig 

bekeken. Is het mogelijk te vliegen met 

minder CO2-uitstoot? Zou je een 

zonnevliegtuig kunnen bouwen, ja, 

maar wanneer kan dat dan meer dan 

één passagier vervoeren? Kan 

de luchtvaart aan regels 

worden gebonden zoals de 

visvangstquota en de 

mestregels? Is er een haalbaar 

alternatief op redelijke termijn, 

bv. snelle treinen? Kan men 

belasting heffen om de uitstoot 

te compenseren, via bv. BTW 

op tickets? Welke rol kan het 

Rijk hierin spelen? 

 

Natuurlijk is het mogelijk om 

allerlei maatregelen te treffen 

om de mythische proporties die 

het vliegen heeft aangenomen te 

temperen. Vliegen is iets voor de wat 

meer vermogende mensen, dus reële 

beprijzing is, zeker Europees, te 

realiseren. Slechts een minderheid van 

de bevolking vliegt. Je doet er geen 

arme mensen mee tekort. Samen met 

de internationale scheepvaart zou de 

luchtvaart toch ook echt moeten 

voldoen aan de Parijse en andere 

afspraken. In de nieuwe 

luchtruimindeling voor Nederland en 

omringende landen zouden zeker ook 

goede afspraken kunnen worden 

gemaakt. En ook hier zou de beperking 

de meester moeten tonen, de veiligheid 

mag niet in het geding komen. 

Laagvliegen is, behalve gevaarlijk, ook 

door het geluid extra belastend. Het 

berekenen van een goede kosten/baten 

analyse moet leidend zijn in de 

besluitvorming. Het aandeel van 

‘Schiphol’ in het landelijk Bruto 

Nationaal Product is niet zoveel meer 

dan dat van een groot industrieel 

complex – en industrie is ook gebonden 

aan milieunormen. Het is niet logisch 

dat wij binnen Europa afspraken 

hebben over maximale uitstoot, terwijl 

wij het beperken van de uitstoot door de 

luchtvaart aan de sector zelf overlaten. 

Er is dus ook geen reden om Schiphol 

als heilige koe te zien.  

 

Helaas is het op korte termijn, pakweg 

binnen dertig jaar, niet mogelijk om 

schonere en stillere vliegtuigen te 

fabriceren. Dat heeft alles te maken met 

het gewicht. Voor elektrische vliegtuigen 

geldt: batterijen, mensen en vracht 

wegen nu eenmaal het een en ander. 

Overgaan op biobrandstoffen zou 

onhaalbaar veel vergen van bossen en 

landbouwgronden. Waterstof vergt te 

veel ruimte. Met een combinatie van 

synthetische kerosine en een betere 

aerodynamiek kom je iets verder, maar 

met name de CO2-uitstoot blijft dan wel. 

En, als het gaat om Nederland, een 

vliegveld in zee bouwen, net als 

bijvoorbeeld in Hong Kong, om de 

overlast te beperken? Dat zou kunnen, 

maar vanuit die zee zal er toch over 

land verder gevlogen moeten worden – 

en dat brengt een oplossing ook niet 

dichterbij.  

Kortom: willen we de aarde behouden 

en de kwaliteit van leven beter 

beschermen, dan zullen we alleen 

moeten gaan vliegen als dat echt nodig 

is.                                     Elsa Loosjes 

  



 

 Les aan een TOPklas  
 
In februari kregen wij een mailtje van 
Franny Kluyver, onderwijzeres van 
openbare basisschool De Voorzaan 
(locatie Haven) in Zaandam. Zij vroeg of 
een van ons een middagje les wilde 
geven aan hun TOPklas, TOP staat 
voor Talent Ontwikkel Programma.  
Wat betekent dat? Wel, op De Voorzaan 
volgen de leerlingen van de groepen 7 
en 8 lessen, waarbij enthousiaste 
vakexperts op vrijwillige basis lesgeven 
over hun beroep of organisatie. 
Wekelijks krijgen ze deze bijzondere 
vorm van aanvullend onderwijs. 
De leerlingen kunnen daardoor 
kennismaken met allerlei beroepen, 
organisaties en/of bedrijven. Over 
diverse vakgebieden zoals journalistiek, 
geneeskunde, transport, architectuur, 
economie en ondernemen krijgen ze zo 
gastlessen op school. 
Enkele jaren geleden won De Voorzaan 
met dit programma de Nationale 
Onderwijsprijs voor de provincie Noord-
Holland. 
Dus aan KMZ de vraag of het mogelijk 
was een gastdocent te leveren. 

Ton Smit meldde zich meteen 
enthousiast aan.  

Ton heeft toen de leerlingen over het 
belang van natuurorganisaties als KMZ 
verteld en natuurlijk ook over de natuur 
zelf. Voor het aanschouwelijk maken 
van de les had hij o.a. veenmos 
meegenomen. Veenmos kan zowel 
onder water als boven water groeien. 
Veenmos bevat zeer veel water, je kunt 
het uitknijpen als een spons.  
 
Verder had Ton ook nog wat uilenballen 
meegenomen om uit te pluizen. Een uil 
braakt namelijk de niet verteerbare 

zaken van zijn prooien samen met 
veren en haren steeds uit. Uilenballen 
zijn vaak ronde balletjes waarin alles, 
van schedeltjes, botjes, tandjes en tot 
nageltjes aan toe, zijn opgesloten. 
Vooraf hadden we de school de Zaanse 
Natuuratlas geleend zodat zij vooraf al 
het een en ander konden nalezen.  
Aan het eind van de les kregen de 
leerlingen allen een kweekpotje met 
zaadjes voor bijenvriendelijke plantjes 
en een ZNMKrant natuurlijk en de folder 
‘in 7 stappen naar een groene tuin’. 
Ton vond het een geslaagde middag en 
wij hopen dat de kinderen dat ook 
vonden.

 

 Hightech ontmoet Natuur  
 

De bijeenkomst "Hightech ontmoet 
Natuur" was georganiseerd op 26 
januari j.l. door Bayer CropScience en 
de Natuur- en Milieufederatie Noord-
Holland (MNH) op Forward Farm(van 
Bayer) in Abbenes. De vragen die deze 
dag voorlagen waren: Welke 
mogelijkheden biedt hightech-
precisielandbouw voor landbouw- en 
natuurontwikkeling?  
En hoe kun je innovatieve technieken 
inzetten om landbouw en natuur met 
elkaar te verbinden en te versterken?  
KMZ was vertegenwoordigd door een 
enthousiaste afvaardiging, Ton Smit en 
Josia Smulders, die volop meedeed in 
de discussies. Het was best wel een 
beetje spannend om op deze boerderij 
te zijn. Een milieuclub die op bezoek 
gaat bij Bayer, dat is toch eigenlijk 
‘vloeken in de kerk’. Maar het was wel 
zinvol om elkaar hier te ontmoeten en 
van gedachten te wisselen over de 
toekomst van een duurzame en 
gezonde landbouw. Op een groot aantal 
punten zullen we het niet eens worden, 
maar dat hoeft ook niet. Het is erg 
belangrijk om de raakvlakken te 
verkennen en te zien waar we hetzelfde 
nastreven. 
Eén van die raakvlakken zijn de natuur- 
en duurzaamheidsinitiatieven die 
momenteel op de Forward Farm worden 
beproefd en getest. De onderzoeken die 
hier gedaan worden sluiten voor een 

deel aan bij het project Living Lab 
Natuurinclusieve Landbouw waar Ton 
en Josia al eerder dit jaar heengegaan 
zijn. ook dit was door de MNH 
georganiseerd, samen met een aantal 
Noord-Hollandse boeren, 
landbouworganisatie LTO en een aantal 
andere natuurorganisaties. Het Living 
Lab kun je zien als een soort proeftuin 
waarin allerlei maatregelen worden 
uitgeprobeerd die natuurinclusieve 
landbouw kunnen ondersteunen, zoals 
die met akkerranden - denk aan onze 
actie aan de Zeedijk bij de groene 
Buitenlanden in Assendelft - en 
strokenlandbouw. Er wordt gestreefd 
naar een duurzaam businessmodel, 
waarbij niet alleen de natuur een 
enorme winst behaalt op tal van 
terreinen, maar waarvan ook de boer 
beter moet worden. Het idee is dat met 
de tegenwoordig beschikbare hightech 
de boeren veel preciezer kunnen 
werken en er minder input van 
meststoffen en 
gewasbeschermingsmiddelen nodig zal 
zijn en dat is zeker een grote winst. 
Er waren een drietal sprekers. Joris 
Roskam, van Bayer, ziet tal van 
mogelijkheden om hightech in te zetten 
voor een duurzamere landbouw., al 
liggen er volgens hem nog wel de 
nodige uitdagingen om alle 
bijeengebrachte data goed te 
interpreteren en te verwerken. Anne 

Bruinsma van FarmHack gaf de groep 
een korte inkijk in de huidige stand van 
zaken in Hightech-landbouw. Tenslotte 
Corné Kempenaar, onderzoeker 
precisielandbouw bij Wageningen UR, 
vindt dat hightech zowel landbouw als 
natuur veel te bieden heeft.   

 
Voor, tegen of neutraal 
Om alle voors en tegens van hightech-
landbouw nog eens goed voor het 
voetlicht te brengen, werden de 
aanwezigen in drie werkgroepen – voor, 
tegen, neutraal – verdeeld. Daarbij 
draaide het niet zozeer om de uitkomst, 
maar meer om de onderlinge discussie. 
Maar in alle drie groepen bleek het 
behoorlijk lastig om zonder mitsen en 
maren de voors en tegens van 
precisielandbouw goed te duiden. 
Opvallend was ook dat noch de voors 
noch de tegens niet specifiek óf uit de 
‘milieu-‘ óf de ‘landbouwhoek’ komen. 
  

4
 

https://www.mnh.nl/friksbeheer/wp-content/uploads/2018/02/hightech-discussie.jpg


 

 Invasieve exoten, nieuwe uitdaging voor natuurbeheer  
 

Hoe te handelen met deze soorten, die 

met hulp van mensen zich ver buiten 

het gebied waar ze oorspronkelijk 

voorkomen, hebben gevestigd en - in 

het geval van invasieve exoten - de 

aanwezige planten of dieren zijn gaan 

overheersen. Soorten die zich 

gemakkelijk vestigen en zich blijvend 

handhaven zijn soms in staat om het 

leefgebied van inheemse soorten 

geheel of gedeeltelijk over 

te nemen. Omdat dit een 

sterke afname van de 

biodiversiteit tot gevolg 

heeft, wordt de wereldwijde 

verspreiding van exoten 

tegenwoordig als een 

centraal thema in het 

natuurbehoud gezien. 

De verandering in de 

structuur en de 

samenstelling van de 

leefomgeving door het 

binnendringen van exoten 

stellen de 

natuurbeheerders voor 

nieuwe vragen. Als 

uitersten zijn twee 

tegengestelde 

benaderingen mogelijk, die 

beide onder 

natuurbeschermers 

aanhang hebben.  

1 De eerste is: niet 

ingrijpen. Deze 

zienswijze gaat uit van de 

opvatting dat de exoot op den duur 

vanzelf zijn expansieve vermogen 

verliest en in de loop der tijd een 

bescheidener plek in de biotoop zal 

innemen.  

2 Daar tegenover staat de opvatting dat 

invasieve nieuwkomers te vuur en te 

zwaard bestreden dienen te worden. 

Als de komst van een exoot grote 

economische schade met zich 

meebrengt, zal de tweede zienswijze 

worden gevolgd.  

 Om dijken te beschermen worden 

bijvoorbeeld muskusratten bestreden, 

en waterschappen proberen zoveel 

mogelijk de opmars van de snel 

groeiende, drijfmatten vormende, grote 

waternavel en waterwaaier te 

beteugelen door intensieve opschoning 

van de watergangen waar deze planten 

voorkomen.  

De reuzenberenklauw dient bestreden 

te worden vanwege het veroorzaken 

van brandwonden. De Japanse 

duizendknoop kan de 

fundering van huizen 

beschadigen. In Engeland 

is men verplicht bij het 

verkopen van een huis een 

verklaring te hebben dat de 

tuin Japanse 

duizendknoop-vrij is. 

+De EU heeft een zgn. 

‘dynamische lijst’ opgesteld 

van invasieve soorten, 

waarvan bezit, kweek, 

transport en import wordt 

verboden. Van die lijst 

kunnen ook soorten 

worden afgehaald, maar 

voorlopig komen er vooral 

nieuwe soorten bij. In 

augustus 2017 kwamen de 

nijlgans en de 

reuzenbereklauw er 

bijvoorbeeld op te staan.  

Het is een grote opgave 

wat de EU voorschrijft. 

Voorlichting is dringend 

nodig om bijvoorbeeld 

tuineigenaren bewust te maken van de 

gevaren van exoten.

 

 

 

 

 Canadese Guldenroede  
 

De Canadese guldenroede (Solidago 

canadensis) komt in de Kalverpolder 

voor. De plant is in de 18e eeuw uit 

Noord-Amerika ingevoerd als tuinplant 

en is de 20e eeuw in Europa verwilderd. 

De bloei is in augustus; de late 

guldenroede bloeit later. De Canadese 

guldenroede heeft een sterke beharing: 

de stengel is grotendeels behaard, de 

bladeren zijn van onderen en van boven 

behaard. De plant heeft zeer veel 

worteluitloop en zij groeit in dichte 

haarden. Het is belangrijk op de 

vestigingsplaatsen de plant terug te 

dringen en de wortelstokken te 

verwijderen met bv. met de 

plaggenschep.  

 

De late guldenroede  

Deze heeft ook hoge tot zeer hoge 

uitlopers en vormt dichte groeiplaatsen. 

Die bloeit in september. De brede 

pluimvormige bloeiwijze heeft 

straalbloemen die duidelijk buiten het 

omwindsel van de stengel uitsteken. De 

bladeren zijn lancetvormig met een 

gezaagde rand. De planten zijn in de 

18e eeuw uit Noord-Amerika ingevoerd 

op beperkte schaal en in de 20e eeuw 

verwilderd. In Nederland begon de plant 

zich aan het begin van de 20e eeuw 

langs de rivieren te vestigen. En zij is op 

grote schaal vermeerderd, vooral in de 

ruigte van de Biesbosch en op 

Tiengemeten. De planten verdragen 

langdurige overstromingen in het 

winterhalfjaar.  

Beide soorten gelden in ecologisch 

opzicht als inburgerend siergewas uit de 

Composietenfamilie. 

 

Voor terreinbeheerders is de vraag hoe 

met deze inburgerende siergewassen 

om te gaan. 

Op Tiengemeten, langs de rivieren en in 

de Biesbosch groeit de late 

guldenroede massaal en verdringt de 

aanwezige flora..
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 Bomen en dieren  
De meeste dieren in de natuur, 

insecten, reptielen, vogels, enzovoort, 

zijn voor hun voedsel en schuilplaats in 

meer of mindere mate afhankelijk van 

bomen. Direct voor wat hun voedsel 

betreft, als dat uit vruchten, noten en 

bladeren bestaat, en indirect als ze 

insecten eten. De schuilplaats die 

bomen bieden kan eenvoudig en tijdelijk 

zijn om ze te beschermen tegen 

vijanden maar ook kan de boom als 

verblijfplaats tijdens de nacht dienen of 

als schuilplaats voor de hitte van de 

dag; ook kan de boom de plaats zijn 

waar een nest gebouwd wordt en 

jongen groot worden gebracht. Voor 

een groot aantal dieren is een boom 

niet alleen een schuilplaats, maar ook 

woning en provisiekast; kortom, een 

belangrijke schakel in de voedselketen. 

Bladluizen, rupsen en vele andere 

insecten drinken het sap of eten de 

bladeren van bomen, en vallen dan ten 

prooi aan kleine vogels, eekhoorns en 

andere boombewoners. Dieren, die 

soms ook kleine zoogdieren eten, zoals 

muizen, die zich op hun beurt weer 

gedeeltelijk voeden met producten van 

de boom, bijvoorbeeld noten en bessen. 

Noten en eikels vormen een groot deel 

van het wintervoedsel van vogels en 

zoogdieren. 

 

Elke boomsoort heeft zijn eigen 

diersoorten en het aantal en de 

verscheidenheid hiervan hangen af van 

de hoeveelheid en kwaliteit van het 

voedsel en het gemak waarmee dit kan 

worden gevonden. Voedsel, veiligheid 

en een schuilplaats zijn de drie zaken 

die alle dieren nodig hebben om zich te 

kunnen voortplanten en voor hun 

voortbestaan. Bomen verschaffen 

genoemde drie zaken en zijn daarom 

van vitaal belang. Geen andere 

vegetatie kan dit evenaren. Bomen zijn, 

kortom, van levensbelang. Laten we 

zuinig zijn op onze bomen? Niet elke 

boom geeft echter voedsel. Er zijn 

bomen waar haast geen insect inzit. Dit 

zijn vaak bomen die uit andere landen 

komen. Zoals de Amerikaanse eik, de 

magnolia, apenverdriet (slangenden), 

watercipres enz. Je ziet er dan ook 

amper een vogel in, omdat ze er geen 

voedsel vinden. 

De zomereik of zwarte els zijn inheemse 

bomen waar wel meer dan 250 soorten 

insecten op voorkomen. Een gedekte 

tafel voor vogels.  

Dus, wil je vogels in de tuin, zoek een 

inheemse boom voor ze uit, en dat geeft 

dan ook meer kijkplezier! 

 

 

Zwarte els, Paul Krugerstraat, W’veer 

 

 

 A8 – A9 (vervolg)  
 

De provincie Noord-Holland heeft nog 

geen besluit genomen over het 

voorkeursalternatief. Het advies van 

ICOMOS over de Verbinding A8-A9 in 

relatie tot het UNESCO-werelderfgoed 

de Stelling van Amsterdam is hiervoor 

de reden geweest. Over dit advies wil 

de provincie Noord-Holland eerst in 

overleg treden met de ministers van 

Infrastructuur en Waterstaat en 

Onderwijs, Cultuur en Wetenschap. Dit 

overleg moet nog plaatsvinden. 

De zienswijzes blijven nog 

onbeantwoord. 

Na vele vergaderingen van de 

klankbordgroep waarbij elke 

vergaderavond het werelderfgoed aan 

de orde werd gesteld, was het antwoord 

vaak "Wij zijn met ICOMOS in overleg". 

Nu kwam er toch een afwijzing van 

ICOMOS: alleen de variant-nul plus het 

gebruik maken van bestaande wegen 

kon de goedkeuring krijgen. 

Voorlopig is het afwachten hoe er over 

het erfgoed word beslist.n. 

 

Straks kun je overal komen, maar 

nergens meer zijn. 

Bovenstaande uitspraak over de 

verbinding A8-A9 is van Contact 

Milieubescherming Noord-Holland, de 

voorloper van Natuur en Milieufederatie 

Noord-Holland en dateert al van 27 juli 

1987. 

 

 

 

Alternatieven doortrekking A8 (kaart) 

Naar het Nul-plusalternatief (paars), het 

Heemskerkalternatief (blauw) en het 

Golfbaanalternatief (oranje) is nader 

onderzoek gedaan. De andere 

alternatieven (grijs) zijn in de 1e fase 

van de planstudie afgevallen. 
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Zonnepanelen in de Amsterdamse haven 
 

Er gebeuren aan de overkant van het 

Noordzeekanaal ook nog wel goede 

dingen. Zo heeft KiesZon (Dak- en 

grondgebonden Zonnestroomprojecten) 

op woensdag 07 februari 2018 een 

zonnestroomproject van VCK Logistics 

in de haven van Amsterdam 

opgeleverd. Met 1.890 zonnepanelen is 

de installatie goed voor ruim 500.000 

kWh aan op te wekken schone energie 

per jaar. 

De zonnepanelen werden geplaatst op 

een 30 meter hoge All Weather 

Terminal van VCK Logistics, dat 

investeerde in deze duurzame 

energiecentrale omdat zij ervan 

overtuigd is dat duurzaamheid en 

logistieke processen samen moeten 

kunnen gaan. Dat houdt onder meer in 

dat VCK meerdere milieuvriendelijke 

maatregelen neemt om tot een betere 

bedrijfsvoering te komen. Daarbij 

moeten we denken aan schonere 

vrachtwagens, elektrische heftrucks en 

elektrische kranen. Naast deze 

maatregelen is er nu ook gekozen voor 

zonnepanelen - met de plaatsing van de 

1.890 panelen op het dak van de hal - 

als bron van alternatieve energie voor in 

eerste instantie eigen gebruik voor de 

gebruikte heftrucks en kranen in de hal. 

Wanneer VCK de opgewekte elektriciteit 

niet zelf gebruikt leveren ze het aan het 

net. Van het afgeronde eindproduct 

hebben we hierbij een mooi beeld. 

Aan deze kant van het Noordzeekanaal 

en langs de Zaan liggen bij tal van 

bedrijven ook nog mooie daken waarop 

dergelijke voorzieningen kunnen 

worden geïnstalleerd. We hopen dat ze 

aan bovenstaand project een voorbeeld 

zullen nemen. 

 

 

De groene doe agenda  
  

13 juni Zaans Natuur Overleg 19.45 

uur Kleine Tocht 4 

17 juni Opendag Kooiakkers 

"Beleef het rietland'' op Kooiakkers 

van 12.00 tot 16.00 Kooiakkers met 

een rietland excursie. Leegwaterweg 

200 meter voor de kruising 

Wijdewormer Ringdijk 

20 juni KMZ jaarvergadering vanaf 

19:30, Buurthuis de Pelikaan, 

Kervelstraat 185-A, 1562 AJ 

Krommenie 

Kooiakkers  

KNNV werkgroep Kooiakkers 

organiseert werkdagen elke eerste 

zaterdag van de maand van 9.30 tot 

14.00 uur. Bij: Leeghwaterweg 200 

m voor de Ringdijk Wijdewormer.  

Kalverpolder 

Vanaf 15 juni organiseert Stichting 

Kalverpolder iedere dinsdag een 

werkdag van 9.00 tot 14.30 uur, 

werkplek is Kalverringdijk 32 te 

Zaandam. 
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 30 is het nieuwe 50  
 

Al een aantal jaren strijdt de 

Fietsersbond voor een 

maximumsnelheid van 30 km/uur op 

wegen waar fietsers en auto’s samen de 

rijbaan delen, dus zonder vrijliggende 

fietspaden. 

De Westzijde in Zaandam zal opnieuw 

ingericht worden tussen Ruijterveer en 

Papenpad. Daarom zijn wij in actie 

gekomen. Het lukte niet om de 

gemeente te overtuigen, de wethouder 

was faliekant tegen en wilde de 

snelheid op 50 km/uur houden. 

GroenLinks en Rosa namen het initiatief 

door een motie op te stellen voor 30 

km/uur. Donderdag 15 maart is deze 

motie aangenomen! 30 is het nieuwe 

50. Wij gaan ons er voor inzetten dat 30 

km/uur de norm wordt in de bebouwde 

kom. 

 

We hebben de voordelen van 30 km/uur 

op een rij gezet en dat heeft de 

gemeenteraad overtuigd. Hieronder 

noemen we er een aantal. 

 

Onveilig door hardere klap 

Op wegen waar auto’s en fietsen 

gemengd rijden ontstaan gevaarlijke 

situaties. Grote 

verschillen in massa 

en snelheid zorgen 

voor nare gevolgen 

bij schampen of 

andere aanrijdingen. 

Op de Westzijde rijdt 

veel langzaam 

verkeer, dus daar 

loont een 

snelheidsreductie. 

Toevoeging van 

fietsstroken verandert 

daar niets aan. 

En bedenk: een 

botsing met een auto 

die 30 km/uur rijdt 

overleeft bijna 

iedereen. Maar met 

een auto die 50 

km/uur rijdt is dat niet 

zo. En het aantal 

oudere, kwetsbare 

mensen op de weg 

groeit. In cijfers, bij 

50 neemt de ernst 

van ongelukken 

beduidend toe als je 

het vergelijkt met 30.  

Er gebeuren 30% 

meer letsel-

ongevallen, 50% meer ernstige 

letselongevallen en 60% meer dodelijke 

ongevallen. Tussen 1998 en 2007 zijn 

er door snelheidsverlaging 1600 

verkeersdoden minder gevallen, stelt 

Veilig Verkeer Nederland.  

 

Onveilig door langere remweg 

Niet alleen komt de klap veel harder aan 

als een auto 50 km/uur rijdt, ook de 

remweg is veel groter. Een auto heeft 

bijvoorbeeld bij 30 km/uur zes meter 

nodig om te remmen. Bij 50 km/uur 

wordt die remweg zeventien meter. De 

automobilist heeft daardoor minder 

mogelijkheden om een ongeluk te 

voorkomen. Stichting Wetenschappelijk 

Onderzoek Verkeersveiligheid (SWOV) 

heeft klip en klaar aangetoond dat 50 

km/uur meer slachtoffers kost. 

 

Duurzaam Veilig 

Conform Duurzaam Veilig moeten 

snelheidsverschillen tussen fiets en auto 

geminimaliseerd worden. Bij gemengd 

verkeer is de enig aanvaardbare 

snelheid 30 km/uur, zeker als er veel 

langzaam verkeer op zo’n weg zit. 

Ook op de leefbaarheid heeft 30 km/uur 

een positief effect; hier gaat het om 

onder meer een lager geluidsniveau en 

om minder uitlaatgassen. 

 

Andere gemeenten 

De gemeente Oostzaan moest op het 

Zuideinde een oplossing vinden voor de 

grote stroom motorvoertuigen, 

waaronder de bus. Het gaat om 12.000 

motorvoertuigen per etmaal. De twee 

uitgangspunten waren goede 

doorstroming en maximale veiligheid. Er 

is gekozen voor 30 km/uur met voorrang 

voor het Zuideinde. 

De gemeente Amsterdam overweegt in 

het hele gebied binnen de Ring 30 

km/uur in te voeren. Veel gemeenten 

breiden de 30-zones uit. Zij klagen er 

allemaal over dat het Openbaar 

Ministerie weigert te handhaven. In het 

hele land gaan steeds meer stemmen 

op om wel te gaan handhaven. Los 

hiervan wordt een 30km-zone ingericht 

op deze lagere snelheid, er zijn 

mogelijkheden om het verkeer af te 

remmen door een goede inrichting van 

de weg.  

 

ANWB 

Ook de ANWB wil meer 30km-zones. 

“Het gaat niet om autootje pesten, het 

gaat om de veiligheid”, aldus directeur 

Van Bruggen. 

 

Allanstraat/Zuideinde 

Zaanstad gaat op deze lange straat 

dwars door Westzaan aan de slag. Er is 

geen ruimte voor vrijliggende 

fietspaden, daarom gaat de 

Fietsersbond ook hier voor 30 km/uur..

De Verneemspaak Zaanstreek 

De Fietsersbond komt op voor de belangen van fietsers en 
zet zich in voor meer en betere fietsvoorzieningen. 
Secretariaat: Sonja Puhl, tel. 06-29 10 88 92 
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Het van Dam tot Dam fietspad  
en een brug die er voorlopig niet komt? 

 

In juli 2015 werd in een kleine salonboot 

door wethouders van Amsterdam en 

Zaanstad een convenant ondertekend 

voor het fietspad ‘van Dam tot Dam’. Op 

een foto van het zijkanaal H waar een 

brug in getekend was, werden de 

handtekeningen geplaatst. Het geld was 

er voor beschikbaar: van de regio 

Amsterdam. 

Maar helaas de fietsverbinding komt er 

voorlopig niet. Rijkswaterstaat (RWS) 

die de eigenaar van Zijkanaal H is, geeft 

geen toestemming om de brug te 

bouwen (zie rode kruis op de kaart).  

Zo zijn de fietsers voor niks blij gemaakt 

met een mooie fietsroute langs het IJ en 

Noorder IJplas. Als Fietsersbond zien 

we het somber in. RWS is geen 

fietsvriendelijke organisatie; in het 

verleden wilde zij de pontverbindingen 

niet meer laten varen in de nachtelijke 

uren. Ook het verzoek om de Hempont 

in de spits meer keren laten varen is 

niet gehonoreerd. Ook een andere 

wens van de Fietsersbond Zaanstreek: 

een verbinding met het Westelijk 

havengebied, komt maar niet van de 

grond. Uiteindelijk zijn voor de op de 

pont wachtende fietsers en voetgangers 

wel wachtruimtes gemaakt. 

 

Fietsersbond Zaanstreek 

 

De door vertegenwoordigers van de 

gemeenten Amsterdam en Zaanstad, en 

Stadsregio Amsterdam ondertekende 

intentieverklaring. 
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KONINKLIJKE NEDERLANDSE NATUURHISTORISCHE VERENIGING 

 

De KNNV is een vereniging voor veldbiologie die natuurstudie, natuurbeleving en natuurbescherming wil  

bevorderen. Kernwoorden als duurzaamheid en biologische diversiteit staan hoog in het KNNV-vaandel.  

De KNNV biedt natuur- en milieueducatie d.m.v. lezingen, excursies, cursussen, kampen en reizen.  

De KNNV heeft veel actieve werkgroepen en een eigen uitgeverij. 

 

 Achteruitgang landschap  
 

De veranderingen in het landschap 

volgen elkaar in hoog tempo op. 

We spreken over ‘groene woestijnen’; 

dat roept de herinnering op aan het 

boek “Dode Lente" (Rachel Carson: 

Silent Spring, 1962) 

Het lijkt er op dat in Nederland 

onvoldoende de noodzaak wordt 

gevoeld serieus werk te maken van 

natuurbescherming .  

De weidevogels lopen al jaren terug in 

aantallen. Je kunt weidevogels op twee 

manieren helpen: met reservaten en 

met agrarisch natuurbeheer. Maar veel 

reservaten laten te wensen over en het 

natuurbeheer door boeren is niet 

effectief. Sinds een jaar of vier weten 

we wat er nodig is om weidevogels op 

de been te houden. Je moet ze een 

habitat bieden die aan al hun eisen 

voldoet. Simpel gezegd: grote, open, 

natte gebieden waar het gras laat 

gemaaid wordt, niet te veel predatoren 

voorkomen en waar weinig verstoring 

plaats vindt. Maar maatregelen om 

vogels zulke verblijfgebieden te geven, 

komen maar niet van de grond! 

 

Waarom niet? 

Omdat er keuzes voor nodig zijn. 

Knetterharde keuzes. Keuzes voor 

ofwel het belang van de vogels, ofwel 

dat van de agrariër of de recreant. Het 

belang van de natuur komt nu op de 

vierde of vijfde plaats. Maar op deze 

manier blijven de weidevogels 

achteruitgaan.  

 

Maar ja, zegt men, de ruimte is schaars 

in Nederland en de natuur is mooi, maar 

mensen hebben ook huizen nodig om in 

te wonen, akkers om voedsel te 

verbouwen, en wegen om zich te 

verplaatsen. 

Men moet ervoor kiezen om bepaalde 

gebieden niet primair te gebruiken voor 

de landbouw of voor het bouwen van 

huizen. Maar die keuzes worden niet 

gemaakt, sinds die bij de provincie ligt. 

Die praat met alle belanghebbenden: 

gemeenten, boeren, bedrijven en 

natuurbeschermers. Daar rolt dan een 

compromis uit, maar weidevogels 

hebben er niets aan. Ze krijgen altijd te 

weinig ruimte toebedeeld. 

 

Hoe komt de bewondering voor de 

natuur weer terug? 

Het begint bij je zelf: enthousiast 

vertellen wat je zo mooi vindt aan de 

natuur. Iemand als Freek Vonk doet dat 

heel goed, vind ik , maar ik ben er niet 

gerust op dat de nieuwe regering meer 

aandacht zal krijgen voor 

natuurbescherming. Als er geen groen 

kabinet komt, maakt dat de noodzaak 

voor ons als natuurorganisaties alleen 

maar groter: wij moeten nog meer onze 

bewondering uitdragen!

   

 De Kooiakkers  
 

De Kooiakkers is een 2 hectare groot 

eiland, maar kent een versnipperde 

eigendomssituatie. De voormalige 

sloten zijn van het waterschap, het 

“oude” grasland is van 

Staatsbosbeheer. De vrijwilligers van de 

KNNV Zaanstreek beheren dit terrein 

reeds tientallen jaren. Daarbij is het 

beheer de laatste 10 jaar aanzienlijk 

geoptimaliseerd en de laatste twee jaar 

wat geïntensiveerd. Op het gebied van 

de avifauna zijn de Kooiakkers goed 

ontwikkeld, op botanisch gebied zijn de 

Kooiakkers pas echt een pareltje. De 

vrijwilligers hebben hier al zo'n 150 

soorten planten gevonden, waaronder 

diverse rodelijst soorten. Het 

gevarieerde beheer dat de vrijwilligers 

hier uitvoeren heeft gezorgd voor een 

natuurparadijsje. Hier wordt getoond 

wat de Zaanse natuur met goed beheer 

op kan leveren. De vrijwilligers 

inventariseren de Kooiakkers zelf. Een 

ongelooflijk aantal soorten is er 

inmiddels aangetroffen, alleen op 

paddenstoelengebied al 121 soorten. 

Verder amfibieën (4), insecten (16), 

libellen (9), mossen (26), slakken (7), 

spinnen (2), dagvlinders (12), 

nachtvlinders (66), broedvogels (18) en 

zoogdieren (8). De lijst zal nog wel 

langer worden want de KNNV-ers gaan 

gewoon door. Niet alleen voeren de 

vrijwilligers hier zelfstandig het beheer, 

samen zorgen zij er met de Stichting 

Kalverpolder voor dat de leerlingen van 

het St Michael College praktijkles in de 

natuur krijgen. De Kooiakkers tonen dat 

(moeras)natuur met goed beheer tegen 

een stootje kan en dat er hoge 

natuurwaarden te halen zijn in de 

Zaanstreek. 

 

Bovenstaande is een deel van het 

Monitoringsrapport van de 

broedvogelinventarisatie van de 

Kalverpolder van 2017, uitgevoerd door 

Staatsbosbeheer en mensen van de 

Stichting Kalverpolder.

 
10
 



 

 

ZAANSE ENERGIE KOÖPERATIE 

De Zaanse Energie Koöperatie (ZEK) is een door vrijwilligers gedreven coöperatieve vereniging zonder 

winstoogmerk die duurzame energie propageert in de Zaanstreek. Hoofddoelstelling van de ZEK is: "elk huis in 

de Zaanstreek klimaatneutraal". De ZEK stimuleert de inzet van duurzame energie door middel van 

ondersteuning van duurzame projecten en ontplooit ook eigen initiatieven op dit gebied. De Zaanse Energie 

Koöperatie doet behalve aan wind ook aan zonne-energie en verkoopt onder de naam ‘Zaanse Energie’ nu zijn 

eigen opgewekte duurzame energie aan leden en andere belangstellenden (binnen en buiten de Zaanstreek). 

www.zaanse-energie-kooperatie.nl 

 

 Veel belangstelling voor warmtescans  
 

De Zaanse Energie Koöperatie heeft in 

de winter 2017/2018 een project 

warmtescans uitgevoerd. Inwoners van 

de Zaanstreek konden zich bij het 

Duurzaam Bouw Loket (DBL) opgeven 

voor het maken van een warmtescan. 

Het DBL heeft een training voor de 

vrijwilligers verzorgd en na wat oefenen 

met elkaar is in januari gestart met het 

maken van de warmtescans. Dit gebeurt 

met een infraroodcamera. Deze camera 

maakt een gewone foto en een 

infraroodopname tegelijk.  

 Op deze foto is te zien waar warmte in 

het huis verloren gaat en waar kou van 

buiten naar binnen komt. De eigenaar 

van de woning loopt mee met de 

scanner en krijgt uitleg over wat er is te 

zien en wat daarvan mogelijke oorzaken 

kunnen zijn. Na afloop krijgt de eigenaar 

de foto’s opgestuurd met een bestandje 

met informatie over woning en 

energiegebruik.  

Deze winter hebben de vrijwilligers van 

de ZEK bij 47 woningeigenaren een 

warmtescan gemaakt. Het project is op 

20 maart afgesloten met een 

informatieavond in De Vermaning in 

Wormerveer. Op deze bijeenkomst werd 

door Maurice Boomstra van het 

Duurzaam Bouw Loket een presentatie 

gegeven van alle situaties die de 

scanners waren tegengekomen bij de 

foto’s en er werd uitgebreid in gegaan 

op alle aspecten van isoleren. Alle 

aandachtspunten waardoor het bij 

isoleren fout kan gaan werden belicht. 

Tenslotte konden de bezoekers van de 

avond een bestelformulier invullen voor 

door het DBL opgestelde 

informatiebladen over uiteenlopende 

duurzaamheidsonderwerpen. De 

gewenste informatiebladen worden via 

de mail naar de belangstellenden 

gestuurd. 

 

De ZEK en de vrijwilligers hebben veel 

werk gehad aan deze actie. Het 

bedenken van een goede logistiek en 

het inwerken in het maken van de 

opnames met de infraroodcamera en 

het interpreteren van de foto’s heeft 

veel tijd gekost. Maar de ZEK heeft er 

ook heel veel van geleerd. Met name is 

veel inzicht verkregen in de diverse 

isolatietechnieken en de problemen die 

zich daarmee kunnen voordoen. Deze 

ervaringen kunnen worden gebruikt bij 

een eventueel nieuw warmtescanproject 

in de winter 2018/2019. 

 

Voor deze actie heeft de ZEK een 

financiële ondersteuning gehad van de 

gemeente Zaanstad. Het project 

warmtescans ondersteunt de 

doelstelling van de gemeente op het 

gebied van energie en klimaat. Wellicht 

wil de gemeente een eventuele 

vervolgactie ook ondersteunen.

 

 Nieuw zonnedak White Ranch  
 

 Na maanden van voorbereiding 

(subsidieaanvraag, contracten opstellen 

en afspraken maken met installateurs 

en netbeheerder) is het tweede 

zonnedak van de Zaanse Energie 

Koöperatie een feit. De 441 panelen 

liggen op het dak van de nieuwe schuur 

van Jan en Myrna de Wit, eigenaars van 

de biologische boerderij White Ranch 

aan de Groeneweg 4 in Assendelft. 

White Ranch is ook de naam van dit dak 

van de ZEK. Het is tot stand gekomen 

met investeringen van de leden door 

crowdfunding. 6 februari was het zo ver, 

alles was aangesloten en de eerste 

kilowatturen werden geregistreerd. En 

vanaf dat moment was het waanzinnig 

zonnig! In de eerste maand na 

aansluiting van de installatie was er een 

topopbrengst! Zo heel anders dan met 

het eerste dak, Zonneveldt. De 

oplevering daarvan was een half jaar 

later dan gepland, en pas in november 

2015 werden de 

eerste 

kilowattuurtjes 

geleverd. Nu is de 

ZEK trotse bezitter 

van liefst 563 

zonnepanelen met 

een totale 

geschatte 

opbrengst van 

109.000 kilowattuur 

per jaar. Dat is 

goed voor ruim 31 

Zaanse 

huishoudens. 

 

De formele opening moet nog komen. 

Op 14 april zal Marjan Minnesma, 

directeur van Urgenda, ’s-middags de 

officiële openingshandeling verrichten. 

ZEK zal een informatiemarkt inrichten 

en er zijn activiteiten voor de kinderen 

(is nog niet zeker?). Alle lezers van de 

KMZ krant zijn welkom bij de opening te 

komen kijken. We hopen op een 

zonnige dag, zodat de meter op het 

display met opbrengst overuren draait. 

Vanaf 14 uur ben je welkom. De 

opening zal rond 15 uur zijn.  

We hopen vele belangstellenden te 

mogen ontvangen.
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BIJZONDERE BOMEN IN DE ZAANSTREEK 

In deze rubriek willen we aandacht schenken aan een aantal bijzondere bomen welke in onze directe omgeving te vinden zijn. 

Een aantal daarvan heeft een bijzondere betekenis. Daar zijn bijvoorbeeld de herdenkingsbomen of jubileumbomen, die geplant 

zijn in de openbare ruimte of in een voortuin, of er zijn bomen die onze aandacht verdienen, vanwege hun bijzondere soort. 

Maar lang niet alle bomen zijn bij ons bekend. Wij zouden het op prijs stellen als U ons wilt helpen door deze bomen bij ons te 

melden. Stuur de informatie naar KMZ of mail KMZ (KMZ@dds.nl) of naar Monique Zonneveld: m.zonneveld28@upcmail.nl.  

 

 Bomen in de Monnickendamstraat  
 

In de Monnickendamstraat zijn twee grote 

plantsoenen met bijzonder waardevolle bomen. 

 

Eén met vier Anna Paulownabomen met een 

onderbegroeiing met laurier, heesters en 

mahoniestruiken. De bomen bloeien prachtig voor 

de bladeren verschijnen, in trossen, klokvormig en 

met donkerlila kleuren; en ze zijn zeer welriekend.  

 

In het andere plantsoen staan vier 

Lantarentjesbomen, zeldzaam in de Zaanstreek. De 

bladen zijn geveerd en bij het uitlopen eerst felrood 

en dan geelroze. De bloemen verschijnen 's 

zomers in 30 cm lange okergele pluimen. De 

vruchten lijken op geblazen bollen met drie zaden 

zo groot als een erwt.  

De onderbegroeiing bestaat uit mahonie - en 

laurierstruiken.  

Ook staat er een duivelswandelstok of 

engelenboom (Aralia elata), een kleine boom die 

in de nazomer prachtig bloeit met witte bloemen. 

De stam heeft veel grote stekels; de boom geeft 

ook veel wortelopslag, vandaar de naam 

duivelswandelstok: dat voorspelt niet veel goeds!.

 

     

Anna Paulownaboom  Lantarentjesboom  Bloemen Lantarentjesboom 
     

Bloemen Anna Paulownaboom  Lantarentjesboom  Vruchten Lantarentjesboom 

 


